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Protokół nr XIV.2020 
XIV Sesji Rady Gminy Ręczno 

dnia 23 czerwca 2020 r. 
RG.0002.2.2020 

rozpoczęcie godz. 10:00 
zakończenie godz. 13:56 

              Miejsce obrad – sala „Wspólny Dom”  w Ręcznie  
 

         Obecni radni        Nieobecni radni                                                                  
 

1. Betka Włodzimierz    1. Michalski Kazimierz          
2. Dembowski Adam             
3. Felecka-Tręda Mariola 
4. Filocha Jan                 
5. Flasz Ewa  
6. Konarski Zdzisław                  
7. Ociepa Jarosław             
8. Olszta Małgorzata    
9. Patura Jolanta     
10. Piętos Dominika     
11. Skrobek Marek     
12. Synderecka Agnieszka   
13. Świstak Robert     
14. Zawada Mirosław 

        
O godz. 10:00 Przewodniczący Mirosław Zawada otworzył XIV Sesję Rady Gminy 

Ręczno, powitał radnych oraz osoby zaproszone na obrady: Marcina Kusa pełniącego 
funkcję Wójta Gminy Ręczno, Skarbnik Bożenę Jarosińską, Adwokat Paulinę Kłosowicz-
Madalińską, Dyrektor GBP Małgorzatę Woźnica, Kierownik GOPS Elżbietę Krawczyk, 
starszego pracownika socjalnego GOPS Annę Majchrowską oraz pomoc administracyjną 
Marię Lesiakowską. 

Na podstawie listy obecności w obradach bierze udział 14 radnych, co stanowi 
kworum niezbędne do podejmowania prawomocnych uchwał. Listy obecności radnych 
i gości stanowią pisemne  załączniki do protokołu. 
 

Punkt 2 
Wnioski do proponowanego porządku obrad 
 

Nie zgłoszono wniosków do porządku obrad. Przewodniczący przedstawił porządek obrad, 
jak w zaproszeniu: 
 

1. Otwarcie sesji i stwierdzenie prawomocności obrad.  
2. Wnioski do proponowanego porządku obrad. 
3. Wnioski do protokołu XIII sesji Rady Gminy Ręczno. 
4. Informacja Przewodniczącego Rady Gminy o działaniach między sesjami. 
5. Sprawozdanie Wójta Gminy z działalności w okresie między sesjami. 
6. Debata nad raportem o stanie gminy. 
7. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia Wójtowi Gminy Ręczno wotum zaufania. 
8. Sprawozdanie z wykonania budżetu gminy za 2019 r. (Przedstawienie opinii RIO 

w Łodzi o sprawozdaniu Wójta Gminy Ręczno z wykonania budżetu za 2019 r.; 
Odczytanie opinii i wniosku Komisji Rewizyjnej o udzielenie absolutorium Wójtowi 
Gminy Ręczno z wykonania budżetu za 2019 r.; Odczytanie opinii RIO w sprawie 
opinii do wniosku Komisji Rewizyjnej Rady Gminy Ręczno o udzielenie absolutorium 
Wójtowi Gminy). 

9. Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego za 2019 rok.  
10. Podjęcie uchwały w sprawie absolutorium dla Wójta Gminy. 
11. Podjęcie uchwały w sprawie zmian w budżecie Gminy Ręczno na 2020 rok. 
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12. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nabycie nieruchomości położonych 
w miejscowości Ręczno, oznaczonych w ewidencji gruntów i budynków jako działki 
o numerach ew. 162,163,165, 166.     

13. Podjęcie uchwały w sprawie przedłużenia terminów płatności rat podatku od 
nieruchomości grupom przedsiębiorców, których płynność finansowa uległa 
pogorszeniu, w związku z ponoszeniem negatywnych konsekwencji ekonomicznych 
z powodu COVID-19 (wirusa SARS-Co V-2). 

14. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi 
oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Gminy Ręczno w 2020 roku. 

15. Podjęcie uchwały w sprawie rozpoznania i rozpatrzenia petycji w interesie publicznym 
„Stop zagrożeniu zdrowia i życia”. 

16. Podjęcie uchwały w sprawie rozpoznania i rozpatrzenia petycji w interesie publicznym 
w zakresie zmiany przepisów prawa miejscowego (wprowadzenie lokalnej „tarczy 
antykryzysowej”). 

17. Podjęcie uchwały w sprawie rozpoznania i rozpatrzenia petycji o podjęcie 
szczególnych środków dotyczących przeciwdziałaniu inwazji kosmitów. 

18. Podjęcie uchwały w sprawie rozpoznania i rozpatrzenia petycji dotyczącej zmiany 
ustawy z dnia 14 czerwca 1960 r. Kodeks postępowania administracyjnego. 

19. Sprawozdanie z realizacji uchwały w sprawie programu współpracy Gminy Ręczno 
z organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami, o których mowa w art. 3 ust. 3 
ustawy z dnia 24 kwietnia 2003 r. o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie 
na 2019 rok. 

20. Sprawozdanie z realizacji uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu 
Wspierania Rodziny na lata 2019-2021. 

21. Sprawozdanie z realizacji uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu 
Przeciwdziałania Przemocy w Rodzinie oraz Ochrony Ofiar Przemocy w Rodzinie na 
lata 2019-2023. 

22. Sprawozdanie Gminnej Biblioteki Publicznej za 2019 r. 
23. Sprawozdanie z wykonania zadań realizowanych przez GOPS w Ręcznie za 2019 r. 
24. Sprawy różne. 
25. Zamknięcie sesji. 

 

Punkt 3 
Wnioski do protokołu XIII Sesji Rady Gminy Ręczno 
 

Radni nie zgłosili wniosków do protokołu XIII sesji. 
 

Punkt 4 
Informacja Przewodniczącego Rady Gminy o działaniach między sesjami 
 

Przewodniczący Mirosław Zawada przedstawił informacje o swoich działaniach między 
sesjami, informacja stanowi pisemny załącznik do protokołu. 
 

Punkt 5 
Sprawozdanie Wójta Gminy z działalności w okresie między sesjami 
 

Marcina Kusa pełniący funkcję Wójta Gminy Ręczno w imieniu Wójta Gminy Piotra Łysonia 
i własnym przedstawił sprawozdanie za okres od 27 lutego 2020 r. do dnia 22 czerwca 
2020 r. Przekazał informacje, że w związku z zaistnieniem w naszej gminie przemijającej 
przeszkody w wykonywaniu zadań i kompetencji przez Wójta Gminy Piotra Łysonia, 
spowodowanej niezdolnością do pracy na skutek choroby trwającej powyżej 30 dni 
(potwierdzone zaświadczeniem lekarskim), zgodnie z art. 28 ustawy o samorządzie gminnym 
Przewodniczący Rady Gminy Ręczno Mirosław Zawada pisemnie poinformował Wojewodę 
Łódzkiego o zaistnieniu okoliczności i przejęciu zadań i kompetencji przez zastępcę.  
 

Sprawozdania: z działalności Wójta Gminy Piotra Łysonia oraz pełniącego funkcję Wójta 
Gminy Marcina Kusa stanowią pisemne załączniki do protokołu. 
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Punkt 6 
Debata nad raportem o stanie gminy 
 

Radna Jolanta Patura zgłosiła uwagi do raportu o stanie gminy za 2019 r.: 

 W rozdziale 1.4 Ludność i dynamika zmian (str. 12-13) jak wynika z tabeli my nie 
mamy ujemnego przyrostu naturalnego, bo tabela podaje, że mamy 43 urodzenia 
a 38 zgonów, więc jesteśmy na plusie 5 osób. W tym roku mamy przyrost naturalny 
dodatni, a w zeszłym roku rzeczywiście mieliśmy przyrost malejący. Prosiłabym 
o zweryfikowanie tego tekstu. Jeszcze takie stwierdzenie, że nasza liczba 
mieszkańców jest malejąca, to w odniesieniu do roku 2018 mamy raptem 8 osób. 
Myślę, że to aż tak do końca nie jest smutne i rokuje dobrze. 

 Sugestia – w rozdziale 2 dochody gminy - mówimy o tendencji spadkowej 
w dochodach. Wiemy, że w dochodach są tendencje spadkowe. Może dobrze byłoby 
określić, w jakich kategoriach ten spadek następuje, żeby uzmysłowić mieszkańcom, 
że budżet gminy to nie są tylko działania samej gminy. Budżet zależy od wielu 
czynników, gwoli wyjaśnienia dopisać jedno, dwa zdania: obcięte subwencje 
oświatowe, PiT-26, który zabrał nam sporo kasy. 

 W rozdziale 10.1 Bezpieczeństwo – wpis, że mamy 5 jednostek OSP działających na 
terenie gminy, natomiast rozpiska pod spodem mówi tylko o 4. Brakło mi znowu OSP 
Paskrzyn, czy ta jednostka składa się z ochotników tylko i wyłącznie honorowych, że 
nie mogą bezpośrednio brać udziału. Dobrze by było, żeby nie pomijać OSP 
Paskrzyn i wpisać „strażacy nie podlegają - udział bezpośrednio w akcjach 
ratowniczych”, jednostka by zaistniała na tym punkcie.   

 Rozdział 8.2 Ochrona zdrowia – raport mówi o działaniach wójta. Wśród tych działań 
zwróciłabym uwagę na to, żeby jednak skierować swoje kroki na ochronę zdrowia. Na 
służbę zdrowia, która w tej chwili jest niepubliczna, jest to jednostka podstawowej 
opieki zdrowotnej. Kiedy zbierano deklaracje, to obiecywano mieszkańcom, że 
przynajmniej co jakiś czas, cyklicznie, ale będą się odbywać wizyty specjalistów. 
Uprzedzam pytanie, że to nie od wójta zależy zatrudnianie specjalistów, ale rozmowy, 
negocjacje prowadzone z właścicielem, żeby zatrudnić specjalistów, nawet w formie 
praktyki prywatnej lekarskiej. Bo w tej chwili w Ręcznie mamy jednego internistę 
i dwóch pediatrów, kardiolog prowadzi praktykę prywatną. Część z mieszkańców 
zapłaci za wizytę, będzie to z korzyścią, bo nie trzeba będzie jechać gdzieś dalej. 
Wiemy, że mieszkańcy jeżdżą po okolicznych ośrodkach, tam gdzie przyjmują 
specjaliści. A więc może warto by było porozmawiać, ponegocjować z właścicielem 
o poszerzenie tej oferty opieki zdrowotnej. Wydaje mi się, że mieszkańcy, 
szczególnie starsi, byliby tą formą zachęceni. Jest to sugestia na przyszłość. 

 Raport ze strony graficznej, wizualnej jest już całkowity, nie ma pustych stron, które 
się zdarzały w przypadku raportu w roku ubiegłym. Szkoda tylko, że zdjęcia w tym 
raporcie nie są zbyt aktualne. Bo przystanek w Stobnicy (co zresztą pokazane było 
w rozpisce o inwestycjach powyżej 10 000,00 zł), a mamy pokazaną tylko wiatę. 
A przystanek pięknie wygląda, może zaktualizujmy to zdjęcie, pokażmy jak on 
naprawdę wygląda. Zdjęcie było pewnie z pierwszej wersji, kiedy inwestycja dopiero 
rozpoczynała się, nie ma zdjęcia na koniec inwestycji.  

 Może trochę więcej zabytków. Wiem, że nie są to działania gminy, ale jednak jest to 
promocja gminy. Wstawiajmy więcej zdjęć zabytków. Gratuluję tego dokumentu dużo 
lepszego i rozbudowanego. 

 

Marcina Kusa pełniący funkcję Wójta Gminy Ręczno 
Dziękuję za pozytywne zaopiniowanie naszego raportu. To jest praca nas wszystkich, 
radnych, pracowników, pani Lesiakowskiej, która merytorycznie za to odpowiadała, wszystko 
to połączyła w całość. Motywuje nas to, że jest dużo lepszy, niż w zeszłym roku. Raport jest 
przygotowywany drugi raz i to miłe, że uczymy się i robimy to coraz lepiej. A za trzecim 
razem będzie jeszcze lepiej, dziękuję bardzo.   
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Radna Małgorzata Olszta 
W raporcie bardzo pięknie jest opisana działalność „Orlika”, klubu „Czartoria”, szkółki 
piłkarskiej „Fair play”. Interesuje mnie szczególnie sprawa klubu „Czartoria”, ponieważ wiem, 
że młodzież chciałaby ten klub reaktywować. W raporcie mamy opisane jak pięknie działał, 
a tymczasem słyszę od młodzieży, że natrafiają na pewien opór. Chcieliby klub 
reaktywować, muszą mieć na to zgodę Okręgowego Związku Piłki Nożnej w Piotrkowie. 
Żeby ta opinia była pozytywna, to młodzież musi mieć odpowiednie warunki do treningu. 
Chodzi dokładnie o duże boisko na stadionie, czy można coś w tym kierunku zrobić ? 
 
Marcina Kusa pełniący funkcję Wójta Gminy Ręczno 
Przeprowadziłem wczoraj rozmowy z „Czartorią” Ręczno. Rzeczywiście obwarowania  
i stanowisko wójta były takie, żeby na razie młodzieży na to boisko nie wpuszczać. Ale teraz, 
po zasileniu i regularnym koszeniu trawy, nie widzimy przeszkód. Takie też wczoraj rozmowy 
były czynione. Nie widzimy przeszkód, żeby można było z tego boiska w najbliższym czasie 
korzystać. Taką też odpowiedź wczoraj jeden pan otrzymał. Tylko jest jeszcze jedna kwestia, 
najważniejsza, warunki specjalne. Takie boisko musi mieć przegląd, przyjeżdżają w tym celu 
ze związku i robią przegląd. Najgłówniejszą rzeczą do tego przeglądu jest wymalowanie linii.  
Linii na boisku nie mamy, ponieważ wegetacja była, jaka była. Dziś albo jutro ponowię 
telefon do generalnego wykonawcy, żeby albo wyznaczył te linie (w ramach zadania), albo 
wymalował. To jest najważniejsza rzecz na dzień dzisiejszy, żeby to boisko odebrać i żeby 
boisko mogło funkcjonować. Jeżeli linię się namaluje pierwszy raz po skoszeniu to jest ślad, 
możemy to ponowić wózkiem. Na dzień dzisiejszy te linie są najważniejsze i tych linii nie ma. 
Jeżeli tylko zostaną wymalowane linie, to będzie można korzystać z tego boiska. Myślę, że 
w lipcu 2020 r. będzie już można ćwiczyć na tym boisku.   
 

Radny Adam Dembowski  
Planujemy inwestycje Łęg Ręczyński, Łęki Królewskie, remont sali w Majkowicach. Przy 
takim deficycie, jaki mamy na koniec 2019 roku  3 580 031,12 zł, skąd gmina chce pieniądze 
pozyskać ? Przy takim zadłużeniu, czy nam wystarczy, czy będziemy liczyć na kredyty ? 
Dwie drogi, remont sali i wykup działek, na to wszystko potrzebne są pieniądze, a dzisiaj 
zadłużenie już dochodzi prawie do 3 mln 800 zł. Czy będziemy spłacać kredyt kredytem, czy 
jakieś fundusze się znajdą, czy że będziemy tylko liczyć na siebie i na kredyt. 
 

Marcina Kusa pełniący funkcję Wójta Gminy Ręczno 
Myślę, że nie jest to sprawa dzisiejszej debaty, może poruszylibyśmy to oddzielnie, np. 
w sprawach różnych. Będziecie też jako radni uczestniczyli w planowaniu budżetu na 
2021 rok i nic poza plecami Państwa nie będziemy wnosili. Jasno i wyraźnie ustalimy, jakie 
inwestycje będą realizowane, z jakich środków, czy to będzie kredyt, czy uda nam się 
uzyskać jakieś dofinansowanie. Myślę, że to będzie w późniejszym terminie, teraz jest mi 
ciężko odpowiedzieć.  
 

Radna Jolanta Patura 
Rozdział 2 pkt 2.4 Zadłużenie – w raporcie za 2018 rok mieliśmy pięknie rozpisane 
zadłużenie gminy, co pokazywało ile i gdzie mamy długów jako gmina, natomiast w raporcie 
za 2019 rok mamy już tylko ogólną kwotę. Są osoby, które będą porównywać. Brakuje mi 
tutaj wyszczególnienia poszczególnych kredytów w bankach i wysokości zadłużenia. 
 

Skarbnik Bożena Jarosińska 
Nie chciałam pokazać w raporcie cząstkowego rozbicia kredytów, bo w sprawozdaniu 
finansowym (dostępnym też na stronie gminy) jest to szczegółowo podane. Jeżeli ktoś chce 
więcej wiedzieć o finansach gminy, to takie informacje zawiera sprawozdanie z wykonania 
budżetu. Nie mamy żadnego szkicu, co ma zawierać raport, jakie dane. Dla mnie raport to 
jest meritum, inne zadania, które nie mieszczą się w sprawozdaniu z wykonania budżetu. 
Jeżeli macie Państwo takie propozycje, to w przyszłym roku mogę rozpisać. Ewentualnie 
radni określą, co ma być zamieszczone w tym raporcie. Myślę, że się ustosunkujemy do 
wniosków radnych.  
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Radna Jolanta Patura 
Może to dobry pomysł, żeby ściągnąć uwagi ewentualnie przed ostatecznym napisaniem 
raportu. Jeżeli ktoś spojrzy z mieszkańców na ten raport, no tak tylko tyle - nie ma odnośnika 
„więcej informacji znajdziesz tam i tam”. Z reguły w takich dokumentach ewentualnie takie 
odnośniki możemy znaleźć. To są takie drobne rzeczy, ale jak ktoś czyta raport, to ja bym 
tam oczekiwała pełnej informacji.  
 

Marcina Kusa pełniący funkcję Wójta Gminy Ręczno 
Nic nie stoi na przeszkodzie, żebyście Państwo też uczestniczyli w tym raporcie, na etapie 
przygotowywania. Jako radni jesteście wysłannikami naszych mieszkańców, może ich lepiej 
rozumiecie, może wiecie, co do nich bardziej dociera, co jest czytelniejsze, wiarygodniejsze. 
Jeżeli będziemy opracowywali raport w przyszłym roku, to bardzo proszę może 
o oddelegowanie jakiejś osoby spośród radnych. Wspólnie razem ustalimy i wtedy może już 
takich pytań nie będzie, będzie to bardziej przejrzyste i czyste dla wszystkich.   
 

Radna Ewa Flasz 
Bardzo dużą część budżetu gminy pochłania oświata i te wydatki niestety stale rosną. Może 
więc pora, żeby zająć się reorganizacją oświaty. Konkretnie chodzi o szkołę w Stobnicy 
i malejącą tam liczbę uczniów. Myślę, że musimy podjąć jakąś decyzję dotyczącą przyszłości 
tej szkoły.   
 

Więcej pytań i uwag do raportu za 2019 rok nie zgłoszono. 
 

Punkt 7 
Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia Wójtowi Gminy Ręczno wotum zaufania 
 

przyjęto przedmiot głosowania (w. bezwzględna) 
Wynik głosowania: obecni: 14 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 1 
ZA - 14 - Betka Włodzimierz; Dembowski Adam; Felecka-Tręda Mariola; Filocha Jan; Flasz 
Ewa; Konarski Zdzisław; Ociepa Jarosław; Olszta Małgorzata; Patura Jolanta; Piętos 
Dominika; Skrobek Marek; Synderecka Agnieszka; Świstak Robert; Zawada Mirosław; 
PRZECIW - 0 - 
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 – 
 

Uchwała Rady Gminy Ręczno z dnia 23 czerwca 2020 r. w sprawie udzielenia Wójtowi 
wotum zaufania oznaczona została nr XIV.96.2020, uchwała stanowi załącznik do protokołu. 
 

Punkt 8 
Sprawozdanie z wykonania budżetu gminy za 2019 r. (Przedstawienie opinii RIO 
w Łodzi o sprawozdaniu Wójta Gminy Ręczno z wykonania budżetu za 2019 r.; 
Odczytanie opinii i wniosku Komisji Rewizyjnej o udzielenie absolutorium Wójtowi 
Gminy Ręczno z wykonania budżetu za 2019 r.; Odczytanie opinii RIO w sprawie opinii 
do wniosku Komisji Rewizyjnej Rady Gminy Ręczno o udzielenie absolutorium 
Wójtowi Gminy) 

 

Skarbnik Bożena Jarosińska przedstawiła sprawozdanie Wójta Gminy Ręczno z wykonania 
budżetu gminy za 2019 rok oraz uchwały nr II/92/2020 i nr II/110/2020 Składu Orzekającego 
Regionalnej Izby Obrachunkowej w Łodzi w sprawie opinii o sprawozdaniu Wójta Gminy 
Ręczno z wykonania budżetu za 2019 rok – sprawozdanie oraz uchwały RIO stanowią 
pisemne załączniki do protokołu. 
 

Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Rady Gminy Ręczno Marek Skrobek odczytał uchwały 
komisji z dnia 28 maja 2020 r.: uchwałę nr 1.2020 w sprawie zaopiniowania wykonania 
budżetu Gminy Ręczno za 2019 rok i uchwałę nr 2.2020 w sprawie wniosku o udzielenie 
absolutorium Wójtowi Gminy Ręczno za 2019 rok (uchwały stanowią pisemne załączniki do 
protokołu sesji).  
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Skarbnik Bożena Jarosińska odczytała uchwałę II/124/2020 Składu Orzekającego 
Regionalnej Izby Obrachunkowej w Łodzi z dnia 2 czerwca 2020 roku w sprawie opinii do 
wniosku Komisji Rewizyjnej Rady Gminy Ręczno o udzielenie absolutorium Wójtowi Gminy – 
opinia pozytywna (uchwała RIO stanowi pisemny załącznik do protokołu). 
 

Punkt 9 
Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego za 2019 rok 
 

przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła) 
Wynik głosowania: obecni: 14 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 1 
ZA - 14 - Betka Włodzimierz; Dembowski Adam; Felecka-Tręda Mariola; Filocha Jan; Flasz 
Ewa; Konarski Zdzisław; Ociepa Jarosław; Olszta Małgorzata; Patura Jolanta; Piętos 
Dominika; Skrobek Marek; Synderecka Agnieszka; Świstak Robert; Zawada Mirosław; 
PRZECIW - 0 - 
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 - 
 

Uchwała nr XIV.97.2020 Rady Gminy Ręczno z dnia 23 czerwca 2020 r. stanowi pisemny 
załącznik do protokołu. 
 

Punkt 10 
Podjęcie uchwały w sprawie absolutorium dla Wójta Gminy 

 

przyjęto przedmiot głosowania (w. bezwzględna) 
Wynik głosowania: obecni: 14 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 1 
ZA - 14 - Betka Włodzimierz; Dembowski Adam; Felecka-Tręda Mariola; Filocha Jan; Flasz 
Ewa; Konarski Zdzisław; Ociepa Jarosław; Olszta Małgorzata; Patura Jolanta; Piętos 
Dominika; Skrobek Marek; Synderecka Agnieszka; Świstak Robert; Zawada Mirosław; 
PRZECIW - 0 - 
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 – 
 

Uchwała nr XIV.98.2020 Rady Gminy Ręczno z dnia 23 czerwca 2020 r. stanowi pisemny 
załącznik do protokołu. 
 

[ W tym miejscu przewodniczący ogłosił przerwę w obradach od godz.11:36 do 12:10 ] 
 

Pan Marcina Kusa pełniący funkcję Wójta Gminy Ręczno podziękował w imieniu Wójta 
Gminy Pana Piotra Łysonia za udzielone Wójtowi absolutorium za wykonanie budżetu Gminy 
Ręczno za 2019 rok.  
 

Punkt 11 
Podjęcie uchwały w sprawie zmian w budżecie Gminy Ręczno na 2020 rok 
 

Skarbnik Bożena Jarosińska  
Na ostatniej komisji radna Olszta wnioskowała o środki na malowanie płotu przy Szkole 
Podstawowej w Ręcznie, wniosek został zaakceptowany przez wójta. W projekcie uchwały 
z dnia 19 czerwca 2020 r. wnosimy dwie zmiany – Szkoła Podstawowa w Ręcznie paragraf  
4270 zwiększamy plan wydatków o  5 000,00 zł, natomiast zmniejszamy plan wydatków 
w dowożeniu uczniów do szkół paragraf  4210. Zmieniła się również wysokość dochodów 
i wydatków o kwotę 31 362,00 zł – wpłynęła dotacja z budżetu państwa na podręczniki dla 
szkół. Dochody ogółem po zmianach 16 596 125,15 zł, wydatki ogółem 16 765 016,25 zł. 
Wszystkie kolejne załączniki pozostają bez zmian.  
 

przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła) 
Wynik głosowania: obecni: 14 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 1 
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ZA - 14 - Betka Włodzimierz; Dembowski Adam; Felecka-Tręda Mariola; Filocha Jan; Flasz 
Ewa; Konarski Zdzisław; Ociepa Jarosław; Olszta Małgorzata; Patura Jolanta; Piętos 
Dominika; Skrobek Marek; Synderecka Agnieszka; Świstak Robert; Zawada Mirosław; 
PRZECIW - 0 - 
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 - 
 

Uchwała nr XIV.99.2020 Rady Gminy Ręczno z dnia 23 czerwca 2020 r. stanowi pisemny 
załącznik do protokołu. 
 

Punkt 12 
Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nabycie nieruchomości położonych 
w miejscowości Ręczno, oznaczonych w ewidencji gruntów i budynków jako działki 
o numerach ew. 162,163,165, 166     

 

Radna Małgorzata Olszta 
Na ostatniej komisji rozmawialiśmy o tym, że taki tytuł uchwały zobliguje nas niejako do 
nabycia tej nieruchomości, a najpierw miało być rozeznanie, czy będzie nas na to stać.  

 

Przewodniczący Mirosław Zawada poinformował, że w projekcie uchwały z dnia 19 czerwca 
2020 r. został dopisany § 2 o treści: „Zobowiązuje się Wójta Gminy Ręczno do podjęcia 
negocjacji z właścicielem nieruchomości opisanych w § 1 uchwały co do warunków nabycia 
przedmiotowej nieruchomości, a także ustalenia jej aktualnego stanu prawnego, 
ewentualnych obciążeń tej nieruchomości na rzecz osób trzecich oraz przedłożenia 
uzyskanych informacji i dokonanych ustaleń Radzie Gminy Ręczno.” 
 

przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła) 
Wynik głosowania: obecni: 14 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 1 
ZA - 14 - Betka Włodzimierz; Dembowski Adam; Felecka-Tręda Mariola; Filocha Jan; Flasz 
Ewa; Konarski Zdzisław; Ociepa Jarosław; Olszta Małgorzata; Patura Jolanta; Piętos 
Dominika; Skrobek Marek; Synderecka Agnieszka; Świstak Robert; Zawada Mirosław; 
PRZECIW - 0 - 
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 - 
 

Uchwała nr XIV.100.2020 Rady Gminy Ręczno z dnia 23 czerwca 2020 r. stanowi pisemny 
załącznik do protokołu. 
 

Punkt 13 
Podjęcie uchwały w sprawie przedłużenia terminów płatności rat podatku od 
nieruchomości grupom przedsiębiorców, których płynność finansowa uległa 
pogorszeniu, w związku z ponoszeniem negatywnych konsekwencji ekonomicznych 
z powodu COVID-19 (wirusa SARS-Co V-2) 

 

przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła) 
Wynik głosowania: obecni: 14 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 1 
ZA - 14 - Betka Włodzimierz; Dembowski Adam; Felecka-Tręda Mariola; Filocha Jan; Flasz 
Ewa; Konarski Zdzisław; Ociepa Jarosław; Olszta Małgorzata; Patura Jolanta; Piętos 
Dominika; Skrobek Marek; Synderecka Agnieszka; Świstak Robert; Zawada Mirosław; 
PRZECIW - 0 - 
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 - 
 

Uchwała nr XIV.101.2020 Rady Gminy Ręczno z dnia 23 czerwca 2020 r. stanowi pisemny 
załącznik do protokołu. 
 

Punkt 14 
Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi 
oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Gminy Ręczno w 2020 roku 
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przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła) 
Wynik głosowania: obecni: 14 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 1 
ZA - 14 - Betka Włodzimierz; Dembowski Adam; Felecka-Tręda Mariola; Filocha Jan; Flasz 
Ewa; Konarski Zdzisław; Ociepa Jarosław; Olszta Małgorzata; Patura Jolanta; Piętos 
Dominika; Skrobek Marek; Synderecka Agnieszka; Świstak Robert; Zawada Mirosław; 
PRZECIW - 0 - 
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 - 
 

Uchwała nr XIV.102.2020 Rady Gminy Ręczno z dnia 23 czerwca 2020 r. stanowi pisemny 
załącznik do protokołu. 
 

Punkt 15 
Podjęcie uchwały w sprawie rozpoznania i rozpatrzenia petycji w interesie publicznym 
„Stop zagrożeniu zdrowia i życia” 
 

przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła) 
Wynik głosowania: obecni: 14 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 1 
ZA - 14 - Betka Włodzimierz; Dembowski Adam; Felecka-Tręda Mariola; Filocha Jan; Flasz 
Ewa; Konarski Zdzisław; Ociepa Jarosław; Olszta Małgorzata; Patura Jolanta; Piętos 
Dominika; Skrobek Marek; Synderecka Agnieszka; Świstak Robert; Zawada Mirosław; 
PRZECIW - 0 - 
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 – 
 

Uchwała nr XIV.103.2020 Rady Gminy Ręczno z dnia 23 czerwca 2020 r. stanowi pisemny 
załącznik do protokołu. 

 
Punkt 16 

Podjęcie uchwały w sprawie rozpoznania i rozpatrzenia petycji w interesie publicznym 
w zakresie zmiany przepisów prawa miejscowego (wprowadzenie lokalnej „tarczy 
antykryzysowej”) 

 

przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła) 
Wynik głosowania: obecni: 14 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 1 
ZA - 14 - Betka Włodzimierz; Dembowski Adam; Felecka-Tręda Mariola; Filocha Jan; Flasz 
Ewa; Konarski Zdzisław; Ociepa Jarosław; Olszta Małgorzata; Patura Jolanta; Piętos 
Dominika; Skrobek Marek; Synderecka Agnieszka; Świstak Robert; Zawada Mirosław; 
PRZECIW - 0 - 
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 - 
 

Uchwała nr XIV.104.2020 Rady Gminy Ręczno z dnia 23 czerwca 2020 r. stanowi pisemny 
załącznik do protokołu. 
 

Punkt 17 
Podjęcie uchwały w sprawie rozpoznania i rozpatrzenia petycji o podjęcie 
szczególnych środków dotyczących przeciwdziałaniu inwazji kosmitów 
 

przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła) 
Wynik głosowania: obecni: 14 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 1 
ZA - 13 - Betka Włodzimierz; Dembowski Adam; Felecka-Tręda Mariola; Flasz Ewa; 
Konarski Zdzisław; Ociepa Jarosław; Olszta Małgorzata; Patura Jolanta; Piętos Dominika; 
Skrobek Marek; Synderecka Agnieszka; Świstak Robert; Zawada Mirosław; 
PRZECIW - 0 - 
WSTRZYMAŁO SIĘ - 1 - Filocha Jan; 
 

Uchwała nr XIV.105.2020 Rady Gminy Ręczno z dnia 23 czerwca 2020 r. stanowi pisemny 
załącznik do protokołu. 
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Punkt 18 
Podjęcie uchwały w sprawie rozpoznania i rozpatrzenia petycji dotyczącej zmiany 
ustawy z dnia 14 czerwca 1960 r. Kodeks postępowania administracyjnego 

 

przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła) 
Wynik głosowania: obecni: 14 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 1 
ZA - 14 - Betka Włodzimierz; Dembowski Adam; Felecka-Tręda Mariola; Filocha Jan; Flasz 
Ewa; Konarski Zdzisław; Ociepa Jarosław; Olszta Małgorzata; Patura Jolanta; Piętos 
Dominika; Skrobek Marek; Synderecka Agnieszka; Świstak Robert; Zawada Mirosław; 
PRZECIW - 0 - 
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 - 
 

Uchwała nr XIV.106.2020 Rady Gminy Ręczno z dnia 23 czerwca 2020 r. stanowi pisemny 
załącznik do protokołu. 
 

Punkt 19 
Sprawozdanie z realizacji uchwały w sprawie programu współpracy Gminy Ręczno 
z organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami, o których mowa w art. 3 ust. 3 
ustawy z dnia 24 kwietnia 2003 r. o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie 
na 2019 rok 
 
Pani Maria Lesiakowska przedstawiła sprawozdanie z realizacji uchwały w sprawie programu 
współpracy Gminy Ręczno z organizacjami pozarządowymi za 2019 rok (sprawozdanie 
stanowi pisemny załącznik do protokołu). 

 
Punkt 20 

Sprawozdanie z realizacji uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu 
Wspierania Rodziny na lata 2019-2021 
 

Kierownik GOPS w Ręcznie Elżbieta Krawczyk przedstawiła sprawozdanie z realizacji 
uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Wspierania Rodziny na lata 2019-2021 
(sprawozdanie stanowi pisemny załącznik do protokołu). 
 

Punkt 21 
Sprawozdanie z realizacji uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu 
Przeciwdziałania Przemocy w Rodzinie oraz Ochrony Ofiar Przemocy w Rodzinie na 
lata 2019-2023 
 

Przewodnicząca Zespołu Interdyscyplinarnego w Ręcznie Anna Majchrowska przedstawiła 
sprawozdanie z realizacji uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu 
Przeciwdziałania Przemocy w Rodzinie oraz Ochrony Ofiar Przemocy w Rodzinie na lata 
2019-2023 – sprawozdanie stanowi pisemny załącznik do protokołu.  
 

Punkt 22 
Sprawozdanie Gminnej Biblioteki Publicznej za 2019 r. 
 

Dyrektor GBP w Ręcznie Małgorzata Woźnica przedstawiła sprawozdanie z działalności 
biblioteki oraz sprawozdanie finansowe za 2019 r. – sprawozdania stanowią pisemne 
załączniki do protokołu. 
 

Punkt 23 
Sprawozdanie z wykonania zadań realizowanych przez GOPS w Ręcznie za 2019 r. 

 

Kierownik GOPS Elżbieta Krawczyk przedstawiła sprawozdanie z realizacji zadań GOPS za 
2019 r. - sprawozdanie stanowi pisemny załącznik do protokołu. 
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Punkt 24 
Sprawy różne 

 

Pani Maria Lesiakowska, pełniąca przez lata funkcję sekretarza gminy, w związku 
z przejściem na emeryturę skierowała  podziękowania do osób, z którymi współpracowała 
przez 30 lat pracy w samorządzie – podziękowanie stanowi pisemny załącznik do protokołu.   
 
Radny Adam Dembowski  
Pytanie do GOPS – Dowiedzieliśmy się, że jedno dziecko było przekazane do Domu 
Dziecka, na jakiej podstawie, czy była umowa ustna, czy pisemna ? Tak jak to było za 
poprzednich dzieci, niby umowa ustna, a potem przyszło nam płacić 6 tys. zł. Dwie osoby 
bezdomne, czy otrzymują pomoc finansową czy dach nad głową ? A jeśli dobrze rozumiem, 
to jeżeli dach nad głową, to w ośrodku zdrowia.  
 
Radny Włodzimierz Betka 
Odnośnie wykaszania poboczy na drogach powiatowych, żeby nie tylko pobocza, ale i dalej 
było. Niektórzy ludzie orzą już rowy itd. Chodzi o to, żeby pokazać, że jest to pas drogowy, 
rów. Na drodze powiatowej Stobnica-Trzy Morgi jest zakręt, jest tam jakby klomb. Do kogo to 
należy, czy do gminy, czy do drogi powiatowej Starostwa ? 
Załatanie ubytków na drodze gminnej pod lasem, na Przewozie i droga od drogi powiatowej 
do hydrantu - prośba o nawiezienie tłucznia.   
 
Radny Adam Dembowski  
W przyszłości planujemy budowę dróg do Łęk Królewskich, później Hylowizna. Na jakiej 
zasadzie będą robione drogi powiatowe i gminne (do powiatu też się dokładamy) ? Czy tylko 
będzie nawierzchnia kładziona, bez chodników, bez wjazdów ? Czy tak, jak teraz jest na 
ulicy Spółdzielczej ? Dwie osoby mi nawet zwróciły uwagę, że musiały sobie na własny koszt 
wykonać wjazdy (po 120 zł płacić), bo nawet nie mogły wjechać na własną posesję. 
Jeżeli staramy się o dopłaty do dróg, to wjazdy wchodzą w kosztorys, należy to do 
gospodarza drogi, powinno to być razem skalkulowane. 
Dziękuję za przystanek w Kolonii Ręczno. Czy to tak zostanie, czy będziemy chodzić do tego 
przystanku po błocie ? 
 
Radna Jolanta Patura 
Chciałam się odnieść do sprawozdania z działalności Pana Wójta. Mówił Pan o tym, że 
została uwzględniona reklamacja odnośnie budynków. Czy zostało uwzględniona wymiana, 
naprawa nawierzchni na boisku treningowym od strony lasu, było tam duże wybrzuszenie. 
Czy to zostało już ujęte w reklamacjach, czy ta firma to zadanie wykonała.  
W imieniu swoim, mieszkańców, ale także osób które jeżdżą drogą – ulicą Główną od 
ul. Myśliwskiej, na linii wzdłuż lasu droga powiatowa, która jest niewykoszoną drogą, 
wszystkie zakręty (zakręty ostre) są z trawami wysokimi. Kierowcy zwracają uwagę na to, że 
widoczność jest bardzo kiepska. Dochodzi do wypadków, co miało miejsce wczoraj. Jest to 
na pewno bardzo niebezpieczne zakrzaczenie i zatrawienie. Bardzo bym prosiła w imieniu 
swoim i mieszkańców, aby Pan Wójt zobligował Zarząd Dróg Powiatowych do wykoszenia 
tego, do dbania o ten odcinek, bo nie ukrywam, że jest to na odcinku Gorzkowice-Przedbórz 
najgorszy odcinek drogi. Tak, jakby o nas w ogóle zapomniano.  
Kwestia wycinki drzew (akacji) – drogówka wycięła, zrębakowała pięknie. Akacja ma taką 
tendencję, że na przyszły rok będzie jej trzy razy tyle, trzeba byłoby postąpić z nią 
drastycznie. Energetyka po zeszłym roku zostawiła gałęzie, które leżą, porosły już krzewami, 
jeżynami. Została jedna wielka hałda, w zeszłym tygodniu energetyka dołożyła do tych gałęzi 
następne gałęzie. Pozostała następna pryzma, miejsce do tego, żeby chwasty się krzewiły. 
Pobocze mamy takie, że to jest ewidentny bałagan. Na to zwróciła mi uwagę także osoba 
obca, która zapytała, kto odpowiada za wykaszanie dróg ? Odpowiedziałam - powiat, no ale 
przecież to jest na waszym terenie.  To jest troszeczkę tak, jakby sąsiad przyszedł na nasze 
podwórko, narobił nam bałaganu, a my się nie odzywamy.  
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Bardzo proszę o zwrócenie uwagi na to, bądźcie bardziej radyklani i drastyczni 
w posunięciach wobec tych dwóch jednostek, tego odcinka – wykoszenia od granicy Łęki 
Szlacheckie do końca lasu i wzdłuż lasu te nieszczęsne akacje. Będę wracała do tego 
tematu, jeżeli go się w jakiś radykalny sposób nie rozwiąże, nie będzie tam porządku, to ja 
cały czas będę wracała do tego tematu. Moja prośba, abyście podeszli do tematu 
drastycznie, radyklanie, a przede wszystkim efektywnie.  
 
Radna Dominika Piętos 
Zgłosiła do naprawy drogę na Parcelę. Druga droga jest rozwalająca się, od szkoły w dół, do 
lasu. Droga na cmentarz, koło kościoła, stan nieciekawy. Już nie mówię o zrobionej drodze 
nowej od kościoła w stronę remizy, pobocza są drastyczne. Dziecko, które idzie drogą może 
złamać nogę. Prosiłabym o rozpatrzenie tej sprawy pozytywnie.    
 
Radny Jan Filocha 
Do Zarządu Dróg Powiatowych: Chciałem poprzeć wniosek radnego Betki i zaapelować, 
żeby droga od Kolonii Ręczno do lasu do Zbyłowic była wykaszana szerzej. Żeby 
wykaszarka przejeżdżała dwa razy, bo w pasie drogowym jest orane i siane zboże.  
 
Przewodniczący Mirosław Zawada 
Stobnica Górna - od mostu drogi wojewódzkiej w stronę Stobnicy Górnej udrożnienie rowów, 
wycięcie zakrzaczeń, trawy oraz udrożnienie przepustów na Stobnicy Górnej, ponieważ robi 
się wielkie rozlewisko koło kaplicy. Bardzo bym prosił o załatwienie tej sprawy.   
 
Kierownik GOPS Elżbieta Krawczyk 
Odpowiedź p. Dembowskiemu dot. bezdomności: Ustawa o pomocy społecznej gwarantuje, 
że osoby pozbawione stałego miejsca zamieszkania na terenie naszej gminy bądź też 
wędrują po świecie (mamy 1 taką osobę) przysługuje jej prawo, na wniosek tejże osoby, 
o zadbanie o koszty i schronienia, sfinansowania kosztów przebywania w specjalnym 
ośrodku dla osób bezdomnych. Na podstawie danych sprawozdawczych w roku 2019 były 
dwie takie osoby. Wobec tych dwóch osób koszty ponosiła gmina, przy współfinansowaniu 
tych kosztów ze strony jednej osoby na podstawie przepisów. Nie ma tu żadnego związku 
z ośrodkiem zdrowia. W budynku ośrodka zdrowia mieszkają osoby na podstawie umów 
najmu i nie są to osoby bezdomne.  
Koszty za pobyt dzieci w pieczy zastępczej, kto je tam kieruje ? Taką decyzję podejmuje sąd. 
Sąd pozbawia rodziców, w pierwszej kolejności funkcji rodzicielskiej, muszą być ku temu 
określone, specjalne przesłanki zbadane przez sąd, ponieważ koszty pobytu w takiej 
placówce instytucjonalnej (Dom Dziecka, ośrodek w Piotrkowie) są to koszty miesięcznie 
w granicach 5-6 tys. zł. Zgodnie z ustawą ponosimy koszty różne: pierwszym roku 10%,       
w drugim 20%, w trzecim roku i następnym już 50% . Decyzją sądu ta trójka dzieci została 
umieszczona, rodzice zostali pozbawieni władzy rodzicielskiej. Sytuacja się bardziej 
skomplikowała z chwilą śmierci jednego z rodziców (ojciec zmarł w ubiegłym roku). Matka 
jest też pozbawiona władzy rodzicielskiej i nie czyni żadnych starań, żeby tą władzę 
przywrócił sąd. Jesteśmy zobowiązani dalej mierzyć się z tymi kosztami.  
 
Radna Ewa Flasz 
Ostatnie ulewy spowodowały naniesienie ziemi z pól na drogę na Doły i na podwórka 
położone po drugiej stronie tej drogi. Jest potrzebne odnowienie istniejącego tam rowu, który 
przez lata zarósł, ziemia spływała do niego. Te opady powodują niszczenie naszej drogi 
gminnej i trzeba coś z tym zrobić.  
 
Marcina Kusa pełniący funkcję Wójta Gminy Ręczno udzielił odpowiedzi: 

1. Na pyt. radnego W. Betka odnośnie wykaszania poboczy na Trzech Morgach – 
Poszło oficjalne pismo do Zarządu Dróg Powiatowych, bo przewidziałem sytuację, że 
jeśli skosimy pobocza przy drogach gminnych, to będzie ze strony radnych takie 
pytanie. Za pismem ponowiłem dwa razy telefon. Te drogi może dziś lub 
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w najbliższych dniach będą obkoszone na terenie całej gminy, tak mi obiecał dyrektor 
ZDP. Po sesji ponowię telefonicznie apel o to do ZDP, bo rzeczywiście to źle wygląda 
w stosunku do naszych dróg gminnych, czy wojewódzkich.  
Kawałek ziemi (rondo) na drodze powiatowej jest prawdopodobnie ZDP, nie jest 
nasze, upewnię się i odpowiem albo indywidualnie bądź na obradach komisji.  
Jeżeli chodzi o szerokość wykaszania poboczy, to nie wiem jak szeroki jest pas 
drogowy, jak zarządca ma wydzielone, jak uzna za stosowne, czy to ma być 140 cm, 
czy 320 cm. Postaram się tego dowiedzieć. Na pewno będzie szerokość, która 
zawsze była zachowywana, jeśli chodzi o koszenie poboczy. 

2. Na pyt. radnej J. Patura – Apelowaliśmy w piśmie nie tylko o samo wykoszenie 
poboczy na tym odcinku, gdzie rośnie akacja, ale ma być zapięty do ciągnika 
specjalny sprzęt do mulczowania i ma być przecięte w taki, a nie inny sposób. Tym 
bardziej, że sam powiat twierdził, że zakupił do tego nowy ciągnik (5-6 głowic). 
Dyrektor ZDP o tym wie, jest to zawarte w piśmie, ponowione telefonicznie, ale 
jeszcze kolejny raz apel ponowię.  
Jeżeli chodzi o energetykę, po telefonie od radnej J. Patura, od razu udałem się na 
miejsce. Niestety, na miejscu nie było żadnego kierownika, gdzieś byli na innym 
oddziale. Powiedzieli mi wprost, że „tylko tną i zostawiają”. Dzwoniłem od razu do 
rejonu Przedbórz, nikt się nie zgłaszał, później już telefonu nie ponawiałem, bo było 
bez odzewu. Wysłaliśmy pismo do PGE, co myślą robić z tymi zakrzaczeniami, 
gałęziami na ulicy Głównej, ulicy Leśnej. Myślę, że będziemy mieli odpowiedź i wtedy 
się ustosunkuję do tego, co będzie na piśmie. A być może, że od razu przyjadą 
z rębakiem i to zutylizują. 

3. Na pyt. radnego A. Dembowskiego odnośnie budowy dróg jest mi ciężko powiedzieć, 
co będzie planowane na 2021 rok (jestem tylko zastępcą wójta). Zobaczymy, jakie 
będą wnioski radnych, jakie będą inwestycje. Czy to będzie droga Łęki Królewskie, 
czy inna droga np. Hylowizna to rada gminy zdecyduje, co będzie w 2021 roku 
wykonywane w pierwszej kolejności. Reasumując drogę na ulicy Spółdzielczej – 
mówiłem to już niejednokrotnie, że złożyliśmy wniosek do Urzędu Marszałkowskiego 
na drogi dojazdowe do pól. Jest tam przykładowo działka 567 i pas drogowy 
o określonej szerokości. Wszystkie prace czynione były tylko i wyłącznie na 
szerokości pasa drogowego plus pobocza 2x0,75, bo się to mieściło w śladzie pasa 
drogowego. Jeżeli weszlibyśmy z jakimkolwiek zjazdem łączącym drogę z działką 
prywatną, to automatycznie jest to koszt niekwalifikowalny, z kosztorysu ofertowego 
musielibyśmy to wykluczyć i o tą wartość dotację mielibyśmy pomniejszoną. Jeżeli 
staralibyśmy się o dofinansowanie z innego źródła, np. z dróg lokalnych, to 
rzeczywiście wchodzą w to chodniki, zjazdy, można budować mikro kanalizację, ale 
to są niewspółmierne koszty. Najczęściej pozyskuje się na takie drogi pieniądze, jak 
takie drogi łączą, są jakieś strategiczne, łączą drogę wojewódzką, krajową. Taki 
wniosek chcielibyśmy złożyć i zrealizować, jeżeli chodzi o drogę na Łęki Królewskie.  
Od radnych też zależy, co będziemy wykonywać. Jeżeli tą inwestycję będziemy 
chcieli wykonywać, to na pewno radni będą o tym powiadomieni. Na pewno będą 
konsultacje z mieszkańcami na etapie wykonywania dokumentacji po to, żeby zrobić 
to jak najlepiej, żeby było jak najmniej pretensji przy realizacji takiej inwestycji. Tego 
dopilnujemy z Panem Wójtem. Ktoś, kto w tym pracuje to na mapie już widzi, jak to 
będzie wyglądało w rzeczywistości. Większość ludzi dopiero przy etapie 
wykonywania inwestycji zgłasza jakieś pretensje. Uzgodniliśmy z Panem Wójtem, że 
mapa do celów projektowych, gdzie zostanie naniesiona wstępna dokumentacja, 
będzie do wglądu przy inwestycjach liniowych. Czy to będzie wodociąg, czy droga, to 
będzie do wglądu mieszkańców, których będzie to bezpośrednio dotyczyło, w ich 
sąsiedztwie. Mieszkańcy się wypowiedzą, będzie protokół z przeprowadzonego 
postępowania i warunków. Wtedy projektant nakreśli, zgodnie z literą prawa, takie 
zmiany, które wniosą nasi mieszkańcy bądź radni.  
Jeżeli chodzi o drogi powiatowe wykonywana jest tylko nawierzchnia, bez żadnych 
chodników, bez poboczy (takie były założenia). Taki ciąg drogi Będzyn-Zbyłowice 
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miał być kontynuowany w tym roku. Na razie nie ma żadnego odzewu, czy ta 
inwestycja będzie realizowana w tym roku, postaram się tego dowiedzieć. 
Montaż wiaty przystankowej na Kolonii Ręczno – Grunt pod tą wiatą zostanie 
utwardzony. Obecnie nie mamy pełnej obsady pracowników gospodarczych. Dwóch 
pracowników jeździ do gospodarstwa do Majkowic (3 godz. dziennie) dokarmiać 
zwierzęta. Obecnie sprawa nabiera innego tempa, ustalona została kwota 
z gospodarstwem w Moszczenicy, żeby te zwierzęta przemieścić i tam miałyby 
opiekę za odpłatnością. Na razie trwają negocjacje i przygotowania dokumentów. 
Myślę, że niebawem nas to wybawi. Chciałbym, żeby te zwierzęta miały dobre 
miejsce, żeby odciążyć naszych pracowników, którzy mogliby m.in. wykosić coś, 
położyć parę m2 kostki, czy płyt chodnikowych np. na przystanku w Kolonii Ręczno. 
Myślę, że w najbliższym czasie utwardzimy nawierzchnię przy tym przystanku.  

4. Na pyt. radnej J. Patura wybrzuszenie na boisku treningowym –To zostało już 
usunięte w tamtym roku w ramach gwarancji. Obecnie w ramach gwarancji 
poprawiono elewację kontenerów.  

5. Na pyt. radnej D. Piętos – Jeżeli chodzi o drogę w kierunku Parceli jest to droga 
tłuczniowa bez nawierzchni. Jest to bardzo duży spadek z drogi z Bąkowej Góry 
w stosunku do Parceli. Teraz mamy deszcze nawalne, cieszmy się, że to tylko stało 
się w takiej formie, a nie innej. W tamtym tygodniu został zawieziony transport 
tłucznia, ale niestety dwa dni jest nasz operator koparki na urlopie z przyczyn 
zdrowotnych, nie udało się to wybudować. Ale myślę, że jeżeli wróci, to w najbliższym 
czasie tą drogę poprawimy.   
Jeżeli chodzi o nową drogę w Bąkowej Górze, to są tam tylko same pobocza do 
naprawy, też uzupełnimy. Jest to związane z tym, że ten odcinek drogi nie miał 
takiego odwodnienia, jak droga od strony kościoła-remizy. Tam zostały położone 
korytka betonowe, które pomagają w sposób regularny odprowadzić wodę. Nie ma 
pobocza, a są korytka. W innym miejscu są pobocza z tłucznia, podobny spadek, 
dlatego przy deszczach nawalnych rzeczywiście tłuczeń jest podmywany i znajduje 
się aż na drodze wojewódzkiej na skrzyżowaniu. Mam nadzieję, że w tym tygodniu 
uda nam się to naprawić. Jeżeli tego tłucznia będzie mało, to zakupimy i uzupełnimy 
te ubytki.  

6. Pyt. przew. M. Zawada odnośnie przepustu niedrożnego na Kamiennej Górze 
i rozlewiska koło kaplicy – W najbliższym czasie postaram się tam kogoś wysłać, 
zobaczyć, zorientować się, co się da zrobić, jak go odczyścić, odmulić, ewentualnie 
wykopać rów.  

7. Chciałbym podkreślić, że jeżeli chodzi obecnie o sytuację epidemiologiczną naszego 
kraju nie było dowożenia do szkół. Nasz operator koparki a jednocześnie kierowca 
autobusu może dłużej przebywać na tej koparce i pracować. Ale zawsze przy 
kopaniu rowów mamy problem z wywozem urobku. Jeżeli jest jakaś potrzeba 
wykopania rowu przy drogach gminnych, a zgłosiłby się ktoś z mieszkańców, kto 
potrzebuje ziemi na swoją działkę, to wtedy więcej tych rowów możemy zrobić. 
Prośba o zgłaszanie zapotrzebowania na ten urobek.  

8. Na pyt. radnego W. Betka ubytki pozimowe na drogach gminnych – W tym roku nie 
wykonujemy remontów pozimowych przy pomocy emulsji, grysu tzw. patcherem.  
Tylko wyremontujemy na zimno, z worka. Sukcesywnie było to robione. Z przyczyn 
pogodowych (ulewy) nie zostało to dokończone. Postaram się wysłać pracowników 
na Stobnicę, Dębę i z tzw. worka to wyremontujemy.  

9. Reasumując, droga w Bąkowej Górze na cmentarz i odcinek od drogi wojewódzkiej 
w stronę mleczarni jest w stanie bardzo złym. Są to najgorsze odcinki drogi: do 
Kalinek, do cmentarza, do mleczarni i Paskrzyn Placówka. Rozważamy z Panem 
Wójtem na 2021 rok remontowanie tych dróg, nałożenie nawierzchni. Zostawiam to 
do naszej wspólnej dyskusji i planowania budżetu na 2021 rok. Co będziemy mogli, 
to postaramy się uzupełnić, żeby ktoś nie urwał koła na wyrwie, ale te spękania 
siatkowe sygnalizują, żeby już o tą nawierzchnię zadbać.  



14 
 

10. Na pyt. radnej E. Flasz - Myślę, że w najbliższych dniach postaramy się też uzupełnić 
ten odcinek drogi. Droga ze wschodu na zachód, koło naszego placu zabaw i koło 
boiska. Tutaj jest duży spadek poprzeczny i cały czas ta nawierzchnia tłuczniowa 
spływa nam. Na drodze Dęba Doły do odtworzenia jest częściowy rów i fundamenty 
nowych opraw ledowych są podmyte. Dzwoniłem do wykonawcy, żeby podjechał 
i dogęścił, bo trzeba mieć jakiegoś skoczka, żeby to dogęścił. Myślę, że niebawem 
będzie to wykonane.       
 

 
Radny Włodzimierz Betka 
Mówił pan o drogach gminnych asfaltowych, a mnie chodzi o to, żeby przywieźć tłucznia na 
drogę Przewóz, tam są duże wyboje, dziury. Jeszcze pod lasem u p. Cieślików jest tam 
kawałek od drogi powiatowej. Chodzi mi o tłuczeń, nie tylko łatać te asfaltowe, ale też 
mieszkańcom poprawić te inne drogi.  
 
Marcina Kusa pełniący funkcję Wójta Gminy Ręczno  
Tradycyjnie droga pod lasem, Przewóz, droga od łuku drogi od Trzech Mórg w stronę rzeki 
Pilicy (do hydrantu).  
Chciałbym się usprawiedliwić odnośnie hydrantu na Stobnicy-Pile, który miał być wczoraj 
wymieniany. Nie mamy przez kilka dni operatora, hydrant w najbliższym czasie też będzie 
wymieniony, armatura i hydrant jest zakupiony.  
 
Radny Adam Dembowski 
Odnośnie ośrodka zdrowia, czy będziemy dążyć do usprawnienia, żeby zatrudnić 
specjalistów. Żeby mieć kontakty z kierownikiem przychodni, żeby usprawnić, żeby byli 
specjaliści, żeby ludzie nie jeździli Sulejów, Przedbórz, Piotrków, tylko mieli na miejscu. Są 
osoby starsze, którzy nie mają po prostu czym dojechać. Żeby była jakaś rozmowa wspólna 
z ośrodkiem, jakieś badania, specjaliści na miejscu.  
 
Marcina Kusa pełniący funkcję Wójta Gminy Ręczno  
Przyjrzę się tej sprawie, odpowiem w późniejszym czasie na następnej komisji czy sesji. 

 
Punkt 25 

Zamknięcie sesji 
W związku z wyczerpaniem porządku obrad o godz. 13:56 Przewodniczący Mirosław 
Zawada zakończył obrady stwierdzeniem, że zamyka XIV Sesję Rady Gminy Ręczno w dniu 
23 czerwca 2020 r. 
 
Adres strony internetowej z nagraniem obrad XIV sesji:  
https://www.youtube.com/watch?v=nTZk-XItSMc 
 
 
Protokołowała                       Przewodniczący Rady  
         
Barbara Stępień               Mirosław Zawada 

https://www.youtube.com/watch?v=nTZk-XItSMc

